
A szegedi egyetem Szegeden marad! 
Hóman Bálint kultuszminiszter nyilatkozata a kolozsvári Ferenc József 

tudományegyetem visszatéréséről és a többi egyetem sorsáról 
Pálfy polgármester: Az egyetem kérdését csak Szeged sérelme nél-
kül lehet megoldaníf ez a város sok milliós áldozattal egészen uj 

egyetemet létesített 

(A Délmagyaf ország munkatársától) Ko-

lozsvárnak, az ősi egyetemi városnak haza-

térésével olyan kérdés merült fel, amely köze-

lebbről Szegedet érdekli, érinti az egész Alföld, 

de különösen a déli részek közművel ését. Ezzel 

kapcsolatban az első pil lanatban találgatások 

indultak meg, hogy m i lesz a sorsa a Ferenc 

József tudományegyetemnek, amely 21 évvel 

ezelőtt Kolozsvárról menekült Szegedre, itt a 

város sokmilliós áldozatkészségéből rövidesen 

szép fejlődésnek indult. Klebelsberg Kunó gróf, 

a nagy kultuszminiszter, hamar felismerte 

Szeged és az alföldi magyar lélek eddig nél-

külözött bekapcsolódásának jelentőségét az 

egyetemi munkába és minden igyekeztével azon 

volt, hogy 

Szeged és egyeteme minél szorosab-

ban összeforrjon, 

egymás kiegészítő részévé váljék. Ez minden 

nehézség nélkül, szinte természetes törvény-

szerűséggel meg is történt Az alföldi népi ló-

lek szomjúsága a magasabb kültura iránt, a 

feltörekvő néposztályok f ia inak az egyetem 

padjaiba özönlése, annak közelség és könnyeb-

ben hlzzáférhetősége révén olyan szerencsésen 

indult meg, hogy a szegedi egyetem a trianoni 

lesújtottság n tán a nemzet megújhodásának 

igyik főrószese le t t 

Ezeknek a meggondolásoknak alapján 

senki sem gondolt arra, hogy vesze-

delem fenyegetheti a közelmúlt 

'években állandó keretek között fel-

épillt szegedi egyetem létét, 

íppen ezért felelős tényezők nem is vettek 

részt azokban a találgatásokban, amelyek az 

wKetőségeket mérlegelték. A Démagyarország 

keddi vezércikke is annak a véleménynek adott 

hangot hogy 

a szegcdi egyetem integritását nem 

érintheti a visszatért erdélyi egye-

temi város jogainak feltámadása, 

hiszen azonkívül, Kogy Szegeden egyetemre 

szükség van. Szeged jogát is biztosítja egyete-

méhez az az átdozatlcészség, amellyel a város 

felépítette és felszerelte a magyar művelődés 

cs tudományos életnek ezt a ha j léká t 

Tgazolja ezt és meg Is erősíti Hóman Bá l int 

dr kultuszminiszter nyilatkozata, amelyet ked-

den tett és amelyben hangoztatja, hogy a Fe-

renc József tudományegyetemnek Kolozsvárra 

történő visszahelyezésével kapcsolatban a többi 

egyetemek jövendő sorsa 'tekintetében mg felelő 

megoldást talált. A részletekről még nem nyi-

latkozott a minisztert, Csupán annyit mUndöít, 

Kogy a megoldásnak minden magyar embert 

ki kell elégítenie. 

A kultuszminiszter 
nyilatkozata 

Hámon Bá l int vallás- es közoktatásügyi mi-

niszter a következő nyilatkozatot tette? 

— Az 1872:XIX. t-C.-kel életrehívott m. 

kir. Ferenc József tudományegyetem Ko-

lozsvár városának a Magyar Szent Korona 

Utolsó előtti nap! 
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közösségébe történt visszatérése utón ter-

mészetesen Kolozsvárt fogja működéséi to-

vább folytatni, ahonnan 21 évvel ezelőtt 

kénytelen volt Csonka-Magyarországba me-

nekülni.  rA szervezési munkálatokat tüstént 

a városnak birtokbavétele után megindí-

tom és remélem, hogy még az év őszén meg-

kezdjük a tanítást az egyetemen. 

— A kolozsvári egyetem hazatérésével 

kapcsolatosan felmerülő egyéb felsőokta-

tási kérdések és különösen a többi egyete-

mek jövendő sorsa művelődés érdekében 

mindenben megfelelő megoldást találtam, 

amely számol az ország érdekének maga-

sabb kulturális szükségeivel 'és anyagi te-

hcrbíróképességével is. Az erdéyi rcszok 

visszatérése pillanatóban teljesen felesle-

ges minden helyi és személyi érdekű kapa-

'citáció és kombináció. A kormány ismeri 

kötelességét és rövidesen meg fög történni 

a törvényes rendelkezés.  rA részletekről 

még nem nyilatkozhatom. legfeljebb aunyit, 

hogy a megoldás kell, hogy minden ma-

gija? embert kielégítsen. 
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A polgármester 
budapesti utja 

Kedden délelőtt, tehát még a kultuszminisz-

ter nyilatkozatónak ismerete előtt a Délma-

gyarország munkatársa beszélgotést folytatott 

az egyetem kérdéséről Pálfy József dr polgár-

mesterrel. A polgármester annak a nézetének 

adott kifejezést, hUgy 

az egyetem kérdését 'csak Szeged 

sérelme nélkül lehet megoldani. 

Az általános közművelődési kívánalmak figye-

lembevételén kívül ezt diktál ja az az általáno-

san elismert, áldozatkészség, amellyel Szeged 

egy egészen új cgyeftemet létesített falai közölt, 

és amelynek ellenében joga, sőt kötelessége ra-

gaszkodnia ahhoz, aanit alkotott. 

A' polgármester qgyébként kijelentette, hogy 

a héten Budapestre utazik, hogy megismerje a 

kultuszminiszter felfogását az egyelem kérdé-

sében. A polgármester kijelentette, hogy Sze-

ged az egyetem kérdésének rendezésénél fel-

tétlenül számít két miniszterképviselőjénck tá-

mogatására. 

1500 pengővel meg lehetne oldani 
a KSebelsberg-telep vizmentesitését 

Küldöttség kérte a telep csatornájának zsilippel é s szivattyúval való felszerelését 

(A Délmagyar ország munkatársától) 'A 

Délmagyarország vasárnap foglalkozott a Kle-

belsberg-telep ügyével. Megírtuk, hogy a vá-

rosrész lakosainak életét főleg az keseríti meg 

hogy a telep nincsen Csatornázva, az Utcák 

nincsenek feltöltve és emiatt az év. legnagyobb 

részében víz alatt állanak. Ezt a panaszt tárta 

kedden délelőtt Pálfy József dr polgármester 

elé a Klebelsbertg-telepiek küldöttsége, ame-

lyet Szarka György a Klebelsberg-telepi Pol-

gári Kör elnöke és Dér, István ügyvezető-elnök 

vezetett. A küldöttség tagjai emlékeztették a 

polgármestert, hügy május 9-én már jártak 

nála és kérték a Klebelsberg-telep utcáinak 

feltöltését, a városrész csatornázását. A pol-

gármester ekkor meg is ígérte a kérés teljesí-

tését, szabadságideje alatt azonban a szám-

vevőség fedezethiányra hivatkozva, elutasí-

totta a kérelmet. 

Hangoztatták a küldöttség tagjai. Hogy 

most újból eljöttek, mert nem akarnak bele-

nyugodni az elutasításba. Ismételten előadták, 

h'ogy a telep közel 1000 főnyi lakója mennyit 

szenved a telepet elborító áradás miatt. Közöl-

ték a polgármesterrel, Hogy tulajdonképpen 

nem vadvízáradás veszélyezteti minduntalan a 

telep nyugalmát, hanem a Tisza áradása. A 

mélyfekvésű utcák ugyanis nyombna megtel-

nek vízzel, mihelyt a iTsza szintje kissé 

emelkedik". 2 telep mellett elterülő holtágból 

tudniillik beleömlik a víz a telepen átvonuló 

vízlevezető csatornába, amelynek vize így abe-

BELVAROSI MOZI szerda 
A nagysikerű 

Vágyak asszonya 
Marcell LL, Herbier mestermüve. 

Különös témájú szerelmi párbaj — Fő-

szereplők: Victor Franeen, Marcele Chantal 

és J . Pierre Aumont 5, 7. 9. 

V hét végének nagy eseménye: 

HARRY BAUR ezidei első grandiózus filmje: 

Puskin Postamesterének filmváltozata, a 

V á g y a k o z á s 

lyett, hogy lofieló folyna, visszafelé folyik ÓS 

kiönt a városrész utcáin. Éppen ezért a kül-

döttség tagjai bejelentették, hogy módosítják 

kérésüket: nem csatornázást és ütea feltöltést 

kérnek, hanem a vízlevezető csatorna végéra 

zsilipet és villamos szivattyút, hogy a esatofl-

nát elzárhassák a behatoló Tisza-víz elől és az 

esetleg mégis beszivárgó vizet kiszivattyúz-

hassák. Rámutattak, hogy ennek a kérésüknek 

teljesítése 500 pengővel kevesebb kiadást je-

lent a városnak, — mint az előző kérelem, merÉ 

amig az ütea feltöltés és a csatornázás 2000 

pengőbe került volna, addig a zsilip és a szi-

vattyú beszerzése Csak 1500 pengőt igényel. 

A polgármestert mogcrtéssol fogadta a kül-

döttség kívánságait és megígérte, hogy a zsi-

lip- és villamosszivatlyú felszereléséről gon-

doskodni fog-

Gönczi Eva magyar-német 
j á t s z ó i s k o l á j a 

2!=—6 éves gyermekek s z ámára szep-

tember 16-án n v í l i k meg új helyiségé-

ben: D E Á K F E R E N C U. 22. I I . lépcső-

ház. I . emelet. 

Foglalkoztatás délelőtt 9—Y> 1-ig. 

Beíratás: szeptember 12, 13. 14-én d. e. 

10— 12-ig. 

A Tivza: 1 C . 

A rendőrség szegedi révkapilánysága közli: 'A 
Tisza vízállása szeptember 3-án reggel 7 órakor 
232, hőmérséklete 17 fok Celsius, a levegő hőmér-
séklete 17 fok Celsius. 

SZÉCHENY I M O Z I szerdán utoljára 5 7.9 

Monumentális szines f i lm a vérengző der-

visek drámájáról 

N é g y t o l l 

Az u j szezon szenzációja! 

a Milán eiisr visszatér 


